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نبايد  خودمان را به نفت گره بزنيم 

اگر چه پيوسته بايد از امكانات اقتصادي حوزه بين المللي استفاده كرد، 
كما اينكه در همه سال هاي تحريم نيز ايران اين اقدام را انجام داده است، 
اما اشخاصي كه تصور مي كنند بدون رفع تحريم نفت، نقل و انتقال ارز 
يا رعايت تمامي مشق هاي ديكته شده توسط مجامع جهاني كه پشتش 
رد دست حاضران در اتاق هاي جنگ اقتصادي عليه ايران قابل رؤيت 
است، نمي توان به رشد و توسعه و پيشرفت اقتصادي دست يافت، كافي 
است تصور كنند اقتصادهايي كه امكانات ايران را ندارند و واردكننده 

نفت هستند، چطور به توسعه رسيده اند. 
طي دهه هاي اخير فش��ارهاي اقتص��ادي متعدد و متنوعي از س��وي 
كشورهاي غربي به ايران وارد آمده است و امروز در دنيا همه مي دانند 
كه اي��ران به ناحق از حق��وق اقتصادي خ��ود در دنيا محروم ش��ده و 
دشمني هايي كه تحت تحريم به ايران روا داشته شده بسيار غيرطبيعي 
است و چه بسا اگر بخشي از چنين تحريم هايي به ساير كشورها و حتي 
خود تحريم كنندگان ايران و آن هم در وضعيت شيوع كرونا وارد مي آمد، 

آن كشورها دچار فروپاشي مي شدند. 
به هر ترتيب اقتصاد ايران به رغم آنكه طي دهه هاي اخير تحريم بوده و از 
اواخر دهه90 اين تحريم ها تشديد شده است، هم اكنون در حال ادامه 
مسير خود به سمت پيشرفت مي باشد، البته نمي توان كتمان كرد كه 
تحريم در اين سال ها خسارت قابل ملاحظه اقتصادي به ايران زده اما 
نكته اي كه در اين مقال به آن اشاره مي شود اين است كه چرا نقاط مثبت 
اقتصاد مورد توجه قرار نمي گيرد تا از طريق انعكاس نيمه پر ليوان، افكار 
عمومي را براي اصلاحات اقتصادي صحيح و رهايي پايدار از مشكلات 
اقتصادي ترغيب و تشويق كرد. به گفته رئيس كل بانك مركزي، اقتصاد 
ايران تقريباً يكي دو سالي مي شود كه بدون درآمدهاي نفتي به حركت 
خود ادامه مي دهد كه شايد اين رويداد از زماني كه نفت در خاورميانه و 
به طور مشخص مسجد سليمان كشف شد، رخ نداده باشد و در قرن اخير 

رويداد مذكور يك رويداد بي نظير براي ايران است. 
به گفته عبدالناصر همتي، ارز مورد نياز واردات از محل صادرات كالاهاي 
غيرنفتي تأمين مي شود، شايد همزمان با تشديد تحريم ها و محدوديت 
صادرات نفت، دولت به دليل وابس��تگي بودجه اي به درآمدهاي نفتي 
با كسري بودجه مواجه شده باشد و همچنين نرخ ارز در اين سال ها به 
دليل غيبت درآمدهاي نفتي در اقتصاد، رشد قابل ملاحظه اي را تجربه 
كرده باشد، اما نكته اين است كه به هر ترتيب اقتصاد ايران بدون سكته 

به مسير خود ادامه داده است. 
در طول 100س��الي كه نفت در ايران كشف شده اس��ت، بسياري از 
متوليان امور در ادوار مختلف حاكميتي به دليل فهم ريس��ك بالاي 
وابستگي بودجه اي و رفاه مملكت به صادرات نفت و تزلزل اين درآمد 
با تحريم يا نوس��انات نرخ جهاني نفت و دلار قص��د فاصله گرفتن از 
درآمدهاي نفتي را حداقل در حوزه بودجه و پوشش هزينه هاي دلاري 
كشور داش��ته اند، ولي اين مهم حتي در دوره پهلوي ها نيز امكانپذير 
نشد اما در دوره جمهوري اسلامي ايران عملًا اقتصاد بدون درآمدهاي 
نفتي به مسير خود ادامه داد، در صورتي كه اهرم تحريم نفت همين 
امروز نيز تن و بدن بس��ياري از كش��ورهاي نفتي را مي لرزاند و خدا 
مي داند برخي از كشورهاي نفتي دنيا از ترس تحريم نفت چقدر باج به 
كشورهاي غربي مي دهند، اما ايران به رغم تمامي فشارهاي ناشي از 

تحريم نفت، توانست به حركت خود ادامه دهد. 
اگر چه سختي هاي ناشي از تحريم نفتي ايران قابل فهم و پذيرش است 
ولي سخن اين است كه غربي ها در حكومت هاي گذشته صرفاً با تهديد 
به تحريم نفت كلي باج مي گرفتند، اما ط��ي دهه اخير هر كاري كه از 
دستشان برآمد در حوزه تحريم نفتي و مالي عليه ايران به كار گرفتند 
و حتي در يكسال اخير به رغم شيوع كرونا نيز دست از تخاصم خود با 
ايران برنداشتند و حالا ايران به نقطه اي رسيده است كه غربي ها واقعاً 
اهرم ديگري براي تحريم ايران ندارند و ما بايد انتخاب كنيم كه كدام 

مسير را براي پيشرفت و ادامه حيات در آينده برگزينيم. 
هر چند سياس��ت دنبال كردن مس��يرهاي رفع تحريم قابل پذيرش و 
يك حق است كه ايران از امكانات موجود در دنياي امروز بهره مند شود 
اما نكته اين است كه اگر فردا روزي تحريم ها رفع شد، ما بايد همچون 
گذش��ته بودجه و رفاه كش��ور را به نفت و تمامي ريسك هاي پيرامون 
وابستگي به نفت گره بزنيم يا اينكه همانطور كه رهبري در پاسخ به  نامه 
رئيس جمهور شروط و محدوديت هايي براي برخورداري از درآمدهاي 
نفتي در سال آتي وضع كردند، مس��ير نفت و بودجه را از يكديگر جدا 
كني��م. حقيقت امر اين اس��ت ك��ه از طريق يك بودجه نويس��ي غلط 
مي توانيم به طور مجدد تمامي دستاوردهاي ناشي از قطع درآمدهاي 
نفتي در اقتصاد ايران را بر باد دهيم و وابستگي به درآمدهاي نفتي را از 
سر بگيريم يا اينكه در صورت رفع تحريم هاي نفتي نيز مسير جدايي نفت 
از وابستگي هاي بودجه اي را دنبال كنيم تا ديگر در آينده رفاه كشور به 

نوسانات ناشي از تحريم يا نوسان نرخ جهاني نفت گره نخورد. 
براي ادامه مس��ير فوق كافي اس��ت به اين مهم فكر كنيم كه برخي از 
كش��ورها به جاي درآمدهاي نفتي هزينه هاي نفتي دارن��د، زيرا آنها 
همانند ايران صاحب نفت و گاز نيستند، بدين ترتيب بهتر است همچون 
نروژ در صورت رفع تحريم ها، درآمدهاي نفتي به صندوق توسعه ملي 

هدايت شود تا به مصارف بين نسلي و توانمند سازي اقتصاد برسد. 
از سوي ديگر به فرض آنكه مذاكرات جهت رفع تحريم ها طولاني شود و 
اصلًا تحريم ها رفع نشود يا در آينده مجدداً تحريم نفتي شويم، ديگر به 
كشور آسيب جدي وارد نخواهد شد و به طور كل اقتصاد ايران مسيري را 
براي پيشرفت و توسعه طي خواهد كرد كه ادامه آن مسير ريسك هايي 
چون توسعه بر پايه درآمدهاي نفتي را ندارد، از اين گذشته بايد توجه 
داشت كه رمز  ارزها در دنياي امروز مقوله نقل و انتقال بين المللي ارز را 
تسهيل كرده است و شايد در آينده اي نزديك تحريم مالي امري شوخي 

و نشدني به نظرآيد.

بودجه 1400 معما شد 
  مشاور كميسيون برنامه و بودجه مجلس: بدهي دولت به صندوق توسعه ملي 35 ميليارد دلار است

  رئيس كميسيون تلفيق: لايحه بودجه ۱4۰۰ را دو سقفي مي كنيم
سخنگوي كميسيون اقتصادي: دولت هنوز پاسخ نامه رئيس مجلس را نداده است، بر سر تأييد يا رد كليات بودجه مردد هستيم

 در حال�ي كه تصور مي ش�د بدهي هاي دولت 
به صندوق توسعه ملي حدود ۱۰ ميليارد دلار 
است، مشاور كميسيون برنامه و بودجه مجلس 
از بده�ي خي�ره كنن�ده 35 ميلي�ارد دلاري 
دولت ه�ای يازده�م و دوازدهم ب�ه صندوق 
توس�عه ملي خبر داد و گفت: دولت سيزدهم 
بايد اين بدهي ه�ا را به صندوق توس�عه ملي 
بازگرداند. از س�وي ديگر رئيس كميس�يون 
تلفي�ق لايح�ه بودج�ه ۱4۰۰ مجلس ب�ا بيان 
اينكه بودجه س�ال آتي را دو سقفي خواهيم 
كرد، گف�ت: نمي گذاريم خزان�ه خالي تقديم 
دولت سيزدهم ش�ود. در اين ميان سخنگوي 
كميسيون اقتصادي مجلس با اشاره به اينكه 
رعايت ش�روط نامه اخير رهبري در پاسخ به 
درخواس�ت رئيس جمهور جهت تغيير سهم 
صندوق توس�عه ملي از فروش نفت، 2۰۰ هزار 
ميلي�ارد توم�ان از درآمدهاي بودجه س�ال 
آتي را مي كاهد، اظهار داش�ت: رئيس مجلس 
اخيراً نامه اي را به رئيس جمهوري نوش�ته كه 
بنا بر آن دولت باي�د با توجه ب�ه نامه رهبري 
ارقام بودجه را اصلاح كند، اما تاكنون پاسخي 
ارائه نشده است . اگر دولت به اين نامه پاسخي 
ندهد تنها راه موجود رد كليات بودجه است. 
حجم بدهي هاي دولت به بخش ه��اي مختلف به 
ش��كل خيره كننده اي افزايش يافته است. در اين 
بين در شرايطي كه تصور مي شد حجم بدهي هاي 
دولت به صندوق توسعه ملي حدود 10 ميليارد دلار 
است، روز گذشته مشاور كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس از بده��ي خيره كنن��ده 35 ميليارد دلاري 
دولت های يازدهم و دوازدهم به صندوق توس��عه 
ملي خبر داد و گفت: دولت آت��ي بايد اين بدهي ها 
را با صندوق تسويه كند. در اين ميان اگر قرار باشد 
اين حجم از بدهي را امروز با نرخ دلار 25 هزار توماني 
تسويه كنيم، رقمي حدود 900 هزار ميليارد تومان 
را در بر مي گيرد كه تقريب��اً معادل بودجه عمومي 
لايحه بودجه سال 1400 اس��ت. در عين حال بايد 
توجه داشت كه دولت بدهي هاي سنگين ديگري 
به بانك مركزي، نظام بانكي، پيمانكاران، سازمان 

تأمين اجتماعي و صندوق هاي بازنشستگي و اوراق 
منتشر شده در بخش بازار مالي نيز دارد. 

با توجه به اينكه در هفت سال اخير انضباط مالي دولت 
به هيچ عنوان مورد توجه قرار نگرفته است، امروز رد يا 
تأييد كليات بودجه و سپس اصلاح آن به يك مسئله 

براي مجلس شوراي اسلامي تبديل شده است. 
  بدهي 35 ميليارد دلاري دولت روحاني 

به صندوق توسعه ملي
محمد حسيني، مشاور كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس و ناظر صندوق توسعه ملي در مجلس دهم 
در گفت وگو با فارس، با اشاره به بدهي دولت تدبير 
و اميد به صندوق توسعه ملي اظهارداشت: مجموع 
بدهي دولت ه��ای يازدهم و دوازده��م به صندوق 
توسعه ملي 35/2ميليارد دلار است. دولت بعد بايد 
بدهي هاي اين دولت را به صندوق توسعه بازپرداخت 
كند. وي در مورد بدهي دولت به صندوق توس��عه 
ملي در سال 99 نيز بيان داشت : براي سال 99 هنوز 
مطالبات و بدهي ه��ا جمع بندي و تكميل نش��ده 
است، اما در مجموع بدهي دولت فقط براي سال 99 
براس��اس ارقام مصوب و پرداختي 9/195ميليارد 

دلار است. 
   نادران: بودجه ۱4۰۰ را دو سقفي 

خواهيم كرد
در شرايطي كه حجم بدهي هاي دولت به صندوق 
توسعه ملي و ساير بخش ها بس��يار قابل ملاحظه 
است، رئيس كميسيون تلفيق بودجه سال 1400 
مجلس در نشس��ت علني ديروز مجلس ش��وراي 
اسلامي در نطق ميان دستور خود گفت: آنچه دولت 
به عنوان لايحه بودجه تقديم مجلس كرده به همه 

چيز غير از بودجه شبيه است. 
الياس نادران تصريح كرد: اصلاح س��اختار بودجه، 
كاهش وابس��تگي به نفت، ش��فاف كردن منابع و 
مصارف، حداقل كردن كسري بودجه، رسيدگي و 
تقويت افراد و مراكزي كه متأس��فانه به دليل عدم 
دسترس��ي به نهادهاي حكومتي محروم مانده اند، 
رفع آس��يب هاي اجتماعي از طري��ق تأمين مالي 
توسط دولت و انضباط مالي دولت چارچوبي است 
كه بررسي هاي كميسيون تلفيق بودجه را مشخص 

خواهد كرد. رئيس كميسيون تلفيق لايحه بودجه 
سال 1400 افزود: متأسفانه بودجه سال 1399 در 
شرايطي تصويب شد كه از حداقل هاي معيارهاي 
بودجه نويسي برخوردار نيست. در جلسه سران قوا 
هم اختياراتي داده شد كه امروز هيچ كس زير سقف 

آسمان نسبت به پرداختي ها اطلاع دقيقي ندارد. 
رئيس كميسيون تلفيق بودجه سال 1400 مجلس 
يازدهم گفت: م��ا بودجه را به قوه الهي دو س��قفي 
خواهيم كرد، لذا آنچنان نخواهد شد كه خزانه خالي 

تقديم دولت بعدي شود. 
  بودجه سال ۱398 مبناي تغييرات بودجه اي 

براي سال ۱4۰۰
ن��ادران ادام��ه داد: ناعادلانه ب��ودن پرداختي ها و 
پولپاشي هايي كه تا س��ال ها اثر آن بر اقتصاد ملي 
باقي خواهد ماند، از كارهايي است كه در سال 1399 
اتفاق افتاد. به همين دليل بناي ما بر اين است كه 
بودجه س��ال 1398 كه مصوبه مجل��س و تأييديه 
شوراي نگهبان را دارد، مبناي تغييرات سال 1400 
ببينيم. وي يادآور شد: افزايش صادرات يك ميليون 
بشكه نفت به 2ميليون و 300 هزار بشكه نفت براي 
بودجه سال آتي به صورت معجزه است، اينكه اين 

جهش از كجا آمده محل بحث است. 
وي گفت: دس��ت اندازي به صندوق توس��عه ملي، 
انتشار اوراق سلف نفتي، برداشت از منابع ناشي از 
تغيير نرخ تس��عير ارز و افزايش پاي��ه پولي كه آثار 
تورمي آنها وحشتناك اس��ت، حتماً در كميسيون 

تلفيق بودجه مورد بررسي قرار خواهد گرفت. 
نادران تأكيد كرد: بر اس��اس آنچه در لايحه بودجه 
سال 1400 تنظيم شده، اين لايحه بودجه كشوري 
در حال جنگ اقتصادي و ب��راي دفاع از منافع ملي 
نيست. به همين دليل مكلفيم تمام ساختارها و آنچه 
را كه در اين بودجه محل ترديد، شبهه، پنهان كاري 
و متأسفانه غيرشفاف بودن منابع است مورد بررسي 

قرار دهيم و افشا كنيم. 
  كسري بودجه عملياتي۱4۰۰ 

بيش از 4۰درصد است
از سوی ديگر مهدي طغياني، سخنگوي كميسيون 
اقتصادي مجلس در نشست بررسي لايحه بودجه 

1400 گفت: نظر كارشناسان مجلس با كارشناسان 
برنامه و بودجه پيرامون اصلاح ساختار متفاوت است، 
از نظر ما در لايحه بودجه 1400 س��هم اصلاحات 
ساختاري بودجه صفر بوده و حتي مقداري نسبت به 
سال هاي قبل وضعيت بدتري داريم. به عنوان نمونه 
در حالي كه در شرايط تحريم قرار داريم و به اجبار 
نمي توانيم نفت مان را بفروش��يم در سال 98 و 99 
وابستگي بودجه مان به نفت كمتر شد، مثلًا پارسال 
پيش بيني فروش يك ميليون بش��كه به ارزش 50 
هزار ميليارد تومان داش��تيم، اما امس��ال عقبگرد 
كرديم و مي��زان فروش نفت را چه��ار برابر كرديم. 
دولت در فروش واگذاري ها عاقلانه تر عمل كرد، اما 

در فروش نفت خير. 
وي ادام��ه داد: در بودج��ه 1400 آمده اس��ت اگر 
نتوانستيم نفت را بفروشيم سراغ پيش فروش نفت 
خواهيم آمد، يعني به مردم اوراق خواهيم فروخت 
تا اگر اين درآمد در آينده محقق ش��د آن را تسويه 
كنيم. اگر محقق نشد نيز علي القاعده بايد با افزايش 
ظرفيت پالايشي كشور به فرآورده تبديل شود. اما 
حجم ظرفيت پالايشي كش��ور در اين حد نيست. 

بنابراين بايد اوراق جديد ايجاد شود. 
طغياني با اشاره به دومين پارامتر اصلاح ساختاري 
بودجه تصريح كرد: در برنامه ششم توسعه قرار بود 
در سال پنجم اين قانون يعني سال 1400 كسري 
عملياتي بودجه نزديك صفر ش��ود، اما اين كسري 
بيشتر و بيشتر شده است. در سال 9۶ كسري بودجه 
عملياتي 25 درصد بود. در س��ال 9۷ كس��ري 20 
درصدي به تصويب رسيد و نهايتاً 2۶ درصد تحقق 
يافت. اين رقم براي س��ال 98 ب��ه 30 درصد و براي 
سال 99 به 25 درصد رسيد، در حالي كه در بودجه 
1400 ميزان مصوب كسري بودجه عملياتي بيش 

از 40 درصد است. 
سخنگوي كميسيون اقتصادي مجلس درباره نامه 
اخير رهبر انقلاب پيرامون برداشت از صندوق توسعه 
ملي گفت: نامه رهبري ح��دود 200 هزار ميليارد 
تومان از ارقام بودجه را كاهش مي دهد. بنابراين با 

تغييرات جزئي نمي توان آن را تأمين كرد. 
  شوراي نگهبان با تغيير شاكله بودجه توسط 

مجلس مخالفت مي كند
طغيان��ي در پاس��خ به اين س��ؤال كه س��ناريوهاي 
پيش روي مجلس براي بودجه 1400 چيست، گفت: 
مجلس دو راه دارد. يكي اينكه كل شاكله بودجه را به 
هم بريزد و در آن تغييراتي اساسي ايجاد كند. تجربه 
سال هاي گذشته نش��ان مي دهد اين كار با مخالفت 
دولت مواجه مي ش��ود و اگر دولت اين مخالفت را به 
شورا اعلام كند، بر اس��اس قانون اساسي اصلاحات 
مجلس رد مي ش��ود. راه ديگر اين است كه يا دولت 
خودش ارقام بودجه را اصلاح يا مجلس كليات بودجه 
را رد كند. قاليباف اخيراً نامه اي را به رئيس جمهوري 
نوشته كه بنا بر آن دولت بايد با توجه به نامه رهبري 
ارقام بودجه را اصلاح كند، اما تاكنون نامه اي به دست 
ما نرسيده است. اگر دولت به اين نامه پاسخي ندهد 

تنها راه موجود رد كليات بودجه است. 
وي گفت: برخي معتقدند دول��ت با علم به عدم 
تحقق منابع، بودجه را تدوين كرده است، بنابراين 
اگر بودجه رد شود ارزش افزوده اي نخواهد داشت، 
بلكه بايد خودمان در مجلس آن را تغيير دهيم و با 
شوراي نگهبان نيز در اين زمينه گفت وگو كنيم 
كه اگر با تغييرات اساس��ي بودج��ه لايحه را رد 
نمي كند، لايحه را تغيير دهيم. اما اگر شورا اين 
را قبول نكند، نامه رهبري و جناب آقاي قاليباف 
كافي است كه روي گزينه هاي ديگر مانند سهمي 
بستن بودجه )س��ه دوازدهم، چهار دوازدهم يا 

شش دوازدهم( فكر كنيم.

بازار مسکن تا 6 ماه در رکود
س�ه ماهه ابتدای س�ال ۱4۰۰ بازار مس�كن در حال�ت بلاتكليفی 
ق�رار می گي�رد و قيمت ه�ا ثب�ات نس�بی خواه�د داش�ت.

مهدی روانشادنيا از كارشناسان حوزه مسكن در گفت وگو با ايسنا اظهار 
كرد: طی سه سال گذشته در عين حال كه قيمت مسكن در تهران 5/5 
برابر شده، قدرت خريد مصرف كننده افزايش نداشته است. در سه سال 
گذشته نرخ رش��د اقتصادی منفی بوده، درآمد خانوار كاهشی شده و 
توان مصرف كننده واقعی پايين آمده است. از ماه ها قبل پارامتر تقاضای 

مصرفی، عاملی برای افزايش قيمت نبوده، اما نر خ ها بالا رفته است.
اين كارش��ناس بازار مس��كن با بيان اينكه احتمالاً تعداد معاملات در 
بازه زمانی شش ماهه آينده در مقايسه با ميانگين 10 ساله كمتر باشد، 
گفت: در خصوص قيمت ها با توجه به رفتار معمول بازار مس��كن وارد 
دوره ثبات نسبی قيمتی شده ايم كه از تورم عمومی جا می ماند. اين به 
معنای كاهش ارزش واقعی قيمت مسكن است. مگر اينكه اتفاق ويژه ای 
در حوزه ارز بيفتد، اما اگر روند بازار همانند آنچه طی يك ماه اخير اتفاق 
افتاده ادامه پيدا كند، انتظار داريم تا س��ه ماهه اول سال 1400 شاهد 

ثبات نسبی قيمت ها و كاهش معاملات باشيم.
اين كارشناس بازار مسكن در پاسخ به اين سؤال كه آيا بودجه انبساطی 
دولت می تواند به رشد قيمت مس��كن بينجامد، گفت: در حال حاضر 
مس��ئله اصلی مجاب ش��دن س��رمايه گذاران و افزايش قدرت خريد 
مصرف كنندگان بازار مسكن است كه در هر دو بخش تحرك چندانی 
ديده نمی ش��ود. از طرف ديگر وضعي��ت بازارهای م��وازی و موضوع 
تحولات سياسی كه در پيش داريم، پارامترهای تعيين كننده تری است. 
همانطور كه گفتم، معتقدم بازار مسكن تا شش ماه آينده در يك ثبات 

قيمتی و ركود معاملاتی قرار می گيرد.
 مطابق اعلام بانك مركزی متوس��ط قيمت مس��كن ش��هر تهران در 
آبان ماه 1399 بالغ بر 2۷ ميليون و 100 هزار تومان در هر مترمربع بود 
كه نسبت به ماه قبل 1/8 درصد و نسبت به ماه مشابه سال قبل 118 
درصد رشد نشان می دهد. اين كمترين ميزان افزايش ماهانه قيمت از 
ارديبهشت س��ال جاری تاكنون بوده است. معاملات نيز در هشتمين 
ماه از سال جاری به طور محسوس��ی كاهش يافت. در آبان ماه 1399 
تعداد 4 هزار و 4۶۶ فقره معامله مسكن در شهر تهران به امضا رسيد كه 
در مقايسه با ماه قبل 48 درصد كاهش و نسبت به ماه مشابه سال قبل 

1/8 درصد افزايش پيدا كرد.
............................................................................................................................
رايزنی مناطق آزاد برای ترانزيت خودرو

بع�د از رايزنی ه�ای ص�ورت گرفت�ه از س�وی مناط�ق آزاد 
ب�رای واردات هرچند مح�دود خ�ودرو در اي�ن مناط�ق، اخيراً 
طی مكاتبات�ی خواس�تار نق�ل و انتقال خ�ودرو مابي�ن مناطق 
ش�ده اند، موضوعی كه گم�رک اي�ران آن را مش�روط و به نوعی 
با آن مخالفت كرده اس�ت و ب�ر ممنوعيت ترانزي�ت خودروهای 
ممنوع�ه امريكاي�ی و لوك�س بي�ن مناط�ق تأكي�د دارد.

به گزارش ايسنا، واردات خودرو به مناطق در حالی در ابهام قرار دارد كه 
اخيراً مكاتباتی از سوی سازمان مناطق آزاد با گمرك ايران در رابطه با 

نقل و انتقال خودرو فی مابين مناطق انجام شده است.
مناطق آزاد در ترانزيت خودرو بين خود با موانعی از سوی گمرك مواجه 
ش��ده اند و امكان آن را ندارند، از اين رو دبيرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد به استناد انعقاد تفاهمنامه ای بين خود و پليس راهور ناجا و البته 
با حضور نماينده گمرك ايران در سال گذشته، خواستار رفع موانع اين 
نقل و انتقال شده است. ظاهراً در اين ش��يوه نامه كه مناطق آزاد آن را 
مورد تأكيد قرار داده، انتقال خودرو از يك منطقه به منطقه ديگر بلامانع 

اعلام شده است.
اما مس��ئله اينجاس��ت كه گمرك ايران در ش��هريورماه سال جاری 
دس��تورالعمل نحوه جابه جايی خودرو بين مناطق را تعيين كرده و از 
س��وی مهرداد جمال ارونقی، معاون فنی گمرك ايران ابلاغ و هرگونه 
جابه جايی خودرو بين مناطق، مس��تلزم رعايت مفاد آن اس��ت و اين 
موضوع در پاسخ به درخواست جمالی، معاون اقتصادی شورای عالی 

مناطق آزاد مورد تأكيد قرار گرفته است.
 طبق اعلام معاون فنی گمرك ايران به معاون اقتصادی مناطق آزاد، 
خودروهای امريكايی به هيچ عنوان امكان جابه جايی نداش��ته و برای 

ساير خودروها نير تنها تحت شرايط اعلام شده ترانزيت بلامانع است.
اما اينكه دليل اقدام  مناطق آزاد نس��بت به جابه جايی خودروها بين 
مناطق چيست و چه برندها و به چه تعداد را در برنامه جابه جايی دارد 
و از سويی چرا با وجود انعقاد تفاهمنامه ای كه نقل و انتقال خودرو بين 
مناطق آزاد را بلامانع می داند، گمرك ايران شرايطی تعيين كرده كه 
فعلًا امكان عملياتی شدن بخشی از خودروها وجود ندارد، موضوعی كه 

اين دو سازمان بايد در رابطه با آن توضيح دهند.
............................................................................................................................

بدهی خارجی ايران چقدر است
در  اي�ران  خارج�ی  بده�ی  ك�رد،  اع�لام  آم�ار  مرك�ز 
اس�ت. ب�وده  دلار  ميلي�ون   9۰3 گذش�ته  س�ال  پاي�ان 

به گزارش خبرنگار فارس، مركز آمار ايران در نشريه شاخص های رصد 
جهش توليد نگاهی به تجارت خارجی كشور داشته است. در سال 98 

ارزش صادرات غيرنفتی به 41 ميليارد و 3۷0 ميليون دلار رسيد.
بدهی خارجی شامل مجموع تعهدات ايجاد شده در اثر گشايش اعتبار 
اسنادی، تسهيلات دريافتی از بانك جهانی و ساير سازمان ها و نهادهای 
بين المللی، تأمين مالی پروژه ها از طريق فاينانس ها، پيش فروش نفت 
و اوراق قرضه بين المللی می ش��ود كه در حال حاضر طبق آمار، 903 
ميليون دلار به ثبت رسيده است. طبق اين اطلاعات در سال 98 بالغ 
بر 30ميليارد دلار صادرات نفتی )به قيمت فوب( ثبت شده كه كاهش 
52 درصدی را نشان می دهد. حساب سرمايه نيز حساب سرمايه تمامی 
مبادلات دربردارنده دريافت يا پرداخت انتقالات سرمايه ای يا اكتساب و 
واگذاری دارايی های غيرمالی توليد نشده را پوشش می دهد كه افزايش 

58 درصدی داشته است.
............................................................................................................................

اصلًا توليد مرغ اشتباه است!
اظه�ارات  در  حماي�ت  س�ازمان  مس�ئول  مق�ام  ي�ک 
س�ؤال برانگيزی كه احتم�الاً در راس�تای توجيه س�وء مديريت 
دول�ت در تنظي�م بازار م�رغ مطرح ش�ده اس�ت، گفته ك�ه اولاً 
توليد م�رغ يک اش�تباه اس�تراتژيک اس�ت، چراك�ه دان مرغ 
نداري�م و ثانياً چ�را باي�د همه م�ردم اين هم�ه م�رغ بخورند؟!

به گزارش تسنيم، مهرداد ايزدی، مديركل دفتر مطالعات و برنامه ريزی 
س��ازمان حمايت مصرف كنندگان و توليدكنن��دگان در يك برنامه 
تلويزيونی گفت: مشكل اصلی افزايش قيمت  مرغ اين بود كه به موقع 
مواد اوليه تأمين نشد و علت آن نيز نبود ساختار مشخص برای تأمين 
مواد اوليه و دوگانگی در اين زمينه و همچنين مش��كلات تأمين ارز 
بود كه در نهايت باعث ضرر واحدهاي توليدی و مشكلاتی برای مردم 
شد. بنابراين به نظر می رسد لازم است در بخش بازرگانی كشور تمركز 
ايجاد شود. وی با بيان اينكه اگر يك دستگاه متولی وارد بحث واردات 
و بازار شود آن دس��تگاه مس��ئول خواهد بود، قانون خواهد داشت و 
پاسخگو خواهد بود، گفت: دولت به عنوان دستگاه اجرايی اين نياز را 
می بيند كه دستگاهی با اين تمركز ايجاد شود كه لزوماً همان دستگاه 
قبلی نيست و با توجه به ش��رايط جديد اقتصادی، اين وزارتخانه بايد 
هوشمند و با ساختار جديد باشد. اين اظهارات مقام مسئول سازمان 
حمايت كه توليد مرغ را در كشور به دليل وارداتی بودن دان مرغ، يك 
اشتباه استراتژيك می داند بايد فرار رو به جلو مسئولان قلمداد كرد تا 
به نوعی بی عرضه بودن دولت را در تنظيم بازار مرغ و توزيع نهاده های 

دامی اينگونه توجيه كنند.

نمايندگان مجلس ب�ا 2۱۰ رأي مواف�ق به انجام 
تحقيق و تفحص از عملكرد خودروس�ازان رأي 
مثبت دادندتا ش�ايد بتوانند افراد خاصي را كه 
8۰ هزار ميليارد تومان از خريد خودرو به جيب 
زده اند يا رانت هايي كه در اين صنعت تقسيم شده 
است، بيابند، هرچند نتايج اين تحقيق نيز مانند 
قبلي ها به فراموشي سپرده شده و بايگاني خواهد 
شد. دريغ از يک اقدام عملي و چاره جويي براي 
برچيده شدن بساط رانت و فساد از اين صنعت. 
به گزارش »ج��وان«، تقريباً هر سه س��ال يكبار از 
صنعت خودروي ايران تحقيق و تفحصي از س��وي 
نمايندگان مجلس صورت مي گيرد، اعضاي هيئت 
تحقيق و تفحص س��اعت ها انرژي صرف مي كنند 
تا ريشه مش��كلات اين صنعت را بيابند و در نهايت 
نتايج تحقيقات با جار و جنجال بس��يار در صحن 
مجلس قرائت می ش��ود و بدون اينكه مشكلات آن 
رفع شود يا از سوي مجلس مورد پيگيري قرار گيرد، 
متأسفانه صدها صفحه تحقيق و بررسي به بايگاني 
سپرده مي ش��ود. آخرين تفحص از اين صنعت در 
س��ال 9۷ كليد خورد و نتايج آن در روزهاي پاياني 
مجلس قبل در ارديبهشت ماه اعلام شد. متأسفانه 
در هشت ماه گذشته، هرگز نتايج آن تحقيقات مورد 
بررسي قرار نگرفت تا شايد راهكاري براي رفع اين 
چالش ها پيدا شود. اكنون مجلس جديد مي خواهد 
براي چندمين بار در يك دهه اخير از صنعت خودرو 
تحقيق و تفحص كند تا ش��ايد بتواند دلايل پايين 
بودن كيفي��ت، گراني قيمت خ��ودرو و رانت هاي 

موجود در اين صنعت را آسيب شناسي كند. 
 دكتر علي خاكساري، كارشناس صنعت خودرو در 
واكنش به آغاز دور جديد تفحص مجلس از صنعت 
خودرو در گفت و گ��و با »جوان« گف��ت: تفحص از 
عملكرد خودروسازان حداقل دو سال طول مي كشد 
و زماني كه نتايج استخراج مي ش��ود، دولت فعلي و 
شايد مديران خودروساز س��ر منصب خود نباشند تا 
در مقابل عملكرد مثبت يا منفي ش��ان پاسخ دهند. 
وي افزود: كمتر از يك سال از آخرين نتايج تفحص از 
خودروسازان مي گذرد، اي كاش نمايندگان مجلس 
به جاي صرف انرژي و تحقيق دوباره نتايج گزارشات 
قبل را آسيب شناس��ي ك��رده و راهكار درس��تي به 
خودروسازان ارائه مي كردند، زيرا تحقيقات دوره اي از 
عملكرد خودروسازان بدون اينكه مورد پيگيري قرار 
گيرد بي فايده است. خاكساري تأكيد كرد: خودروي 
ايران چند س��الي اس��ت كه درگير و دار كشمكش 
بين دولتي ها و خصوصي هاس��ت. از سال 94 بحث 
خصوصي س��ازي كامل صنعت خودرو مطرح شد و 
حسن روحاني رئيس جمهور اعلام كرد كه سياست 
دولت او اين اس��ت كه صنعت خودرو خصوصي و در 
اختيار مردم باشد. حال پنج سال اس��ت كه از وعده 
روحاني مي گذرد و عملاً اين دو شركت دولتي هستند. 
وي گفت: در ح��ال حاضر موضوعات��ي نظير رانت، 
تناقض در حرف مسئولان، ضرر و زيان خودروسازان و 
سياست زدگي در اين زنجيره از جمله موانعي است كه 
با توجه به تجربه هاي اشتباه در واگذاري ها وجود دارد 
و احتمال وقوع خطر بزرگ و ويران كننده در صنعت 

خودرو سازي كشور مي رود، پس بهتر است در راستاي 
تحقق خصوصي سازي اين اقدام از زيرمجموعه هاي 
خرد و كوچك صنعت خودروسازي آغاز شود و مجلس 
با توان نظارتي اش و پيگيري موضوعات اين صنعت را 

از شرايط فعلي نجات دهد. 
 روز گذشته نمايندگان مجلس در جلسه علني با210 
رأي موافق، 19 رأي مخالف و 8 رأي ممتنع با تحقيق 
و تفحص از بررسي عملكرد شركت هاي خودروسازي 
در خصوص كيفيت و قيمت خودرو موافقت كردند. 
پي��ش از رأي گي��ري، نماينده درخواس��ت كننده 
تحقيق و تفحص از بررس��ي عملكرد شركت هاي 
خودروسازي گفت: 80 هزار ميليارد تومان به عده اي 
خاص بر اساس يكسري گزارشات داده شده و اين 
سود به جيب آنها رفته است كه مشخص نيست چه 
كساني هستند و چه كسي بايد آن را مديريت كند. 
چرا بايد بين شركت خودروساز و بازار تفاوت فاحش 
قيمت وجود داشته باش��د. حجت الاسلام عليرضا 
سليمي به فارس گفته است: اين تحقيق و تفحص 
از سوي دو گروه به هيئت رئيسه داده شده است. در 
مورد خودرو اشكالات و ايرادات فراواني به مجلس 
منتقل شده است. در مورد قيمت خودرو و وضعيت 
بازار و حاش��يه س��ود اتفاقات عجيب و غريبي رخ 
داده است كه نمايندگان از آن مطلع هستند. سليمي 
گفت: واگذاري خ��ودرو به افراد وي��ژه و خاص هم 
در خودروس��ازان وجود دارد كه اي��ن روند البته از 
سال هاي پيش به اين سمت بوده است، اما شبهه و 
ايراد در اين زمينه وجود دارد. اين در حالي است كه 

برخي افراد چند سال در نوبت هستند تا خودروهاي 
خود را تحويل بگيرند. 

س��ليمي تأكيد كرد: برخي در پاسخ به درخواست 
اين تحقيق و تفح��ص اعلام مي كنند ك��ه ما بايد 
بر خودمان نظارت كنيم، به ط��ور مثال مي گويند 
ش��ركت هاي خودروس��ازي دولتي نيس��تند پس 
چرا اگر اين ش��ركت ها دولتي محسوب نمي شود، 
وزارتخانه ها اعضاي هيئت مديره را در شركت هاي 
خودروسازي تعيين مي كنند، بنابراين دخالت آشكار 

دولت در خودروسازي كاملًا نمايان است. 
س��ليمي ب��ا انتق��اد از كيفيت پايي��ن محصولات 
خودروس��ازان گفت: فقط 3 تا 4 درصد محصولات 
خودروسازن 4 و 5 ستاره است، چرا مردم بايد پول 
بيشتري بپردازند ولي كيفيت خودروهايي كه سوار 
مي ش��وند عجيب باش��د. وي با طرح اين سؤال كه 
افراد سياسي در خودروسازان چه مي                                   كنند، افزود: 
من در يك ش��ركت خودروس��ازي يك پزشك را 
مي شناسم كه در آنجا مش��غول كار است، آيا او بنا 
دارد به خودروها تزريقي داشته باشد؟ سليمي با بيان 
اينكه برخي از آقايان در خودروس��ازي ها گويا بايد 
دائم المسئول باش��ند، افزود: چرا تقاضاها مديريت 
شده نيست كه واقعي باشد؛ بحث خودرو مسئله اي 
نيست كه به سادگي بتوان از كنار آن عبور كرد، يكي 
از حوزه هايي كه بايد با جديت بر آن نظارت ش��ود 
بحث خودروسازهاس��ت. وي تأكيد كرد:  دولت در 
حوزه خودروسازان دخالت آشكار دارد و بايد در اين 

زمينه پاسخگو باشد.

تحقيق و تفحص از عملكرد خودروسازان تصويب شد

توزیع80هزارميلياردتومانحاشيهسودخودروسازانزیانده!

هادیغلامحسینی

  گزارش یک

ارزان شدن لوازم خانگی، شايد!
س�خنگوی انجمن صنفی توليدكنن�دگان لوازم خانگ�ی از آغاز 
عرض�ه اختصاص�ی فولاد ب�ه واحده�ای تولي�دی اي�ن صنعت 
خب�ر داد و گفت كه مي�زان تأثير اي�ن عرضه بر قيمت ها، بس�ته 
به مي�زان اس�تفاده از فولاد در محص�ولات مختل�ف و همچنين 
قيمت س�اير عوامل اثرگذار بر قيمت تمام ش�ده كالا خواهد بود.

محمدرضا غزنوی در گفت وگو با ايسنا از عرضه سهميه اختصاصی ورق 
فولاد برای صنعت لوازم خانگی از ابت��دای هفته جاری خبر داد و ابراز 
اميدواری كرد كه با توجه به ابلاغ شيوه نامه جديد دولت در اين زمينه، 

عرضه اختصاصی فولاد برای صنعت لوازم خانگی تداوم داشته باشد. 
وی با اش��اره به اينكه اثر اين اقدام دولت در ماه های بعد و در اصل بعد 
از اس��تفاده از ورق فولادی در محص��ولات جدي��د و ورود آنها به بازار 
مشاهده خواهد شد، اظهار كرد: ميزان اس��تفاده از ورق سرد فولادی 
در محصولات مختلف لوازم خانگی متفاوت اس��ت و ميزان اثرگذاری 
نيز بسته به همين موضوع اس��ت. برای مثال در پشت يخچال از ورق 
فولادی استفاده می شود. به عبارت ديگر بايد به اين نكته توجه كرد كه 
كالايی مثل يخچال، قطعات و مواد اوليه زيادی دارد كه خيلی از آنها از 

فولاد مصرف می كنند. 
سخنگوی انجمن توليدكنندگان لوازم خانگی در پاسخ به اين سؤال كه 
آيا كاهش نرخ ارز در ماه های اخير بر قيمت لوازم خانگی تأثير داشته 
است، تصريح كرد: توليد كنندگان عموماً از ارز نيمايی استفاده می كنند 

كه كاهش زيادی نداشته است.

بهناز   قاسمي 
  گزارش 2


